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adrid és de les po-
ques capitals del
món que té un qui-

lòmetre zero. Està situat a
la Puerta del Sol. Sota del
popular rellotge de les dot-
ze campanades de Cap
d’Any de les èpoques gri-
ses. La placa indica el punt
zero de l’Espanya radial. La
placa està lluny de la reali-
tat de l’Espanya de les co-
munitats autònomes, d’una
Espanya federal o d’una
pell de brau de petits pa-
ïsos independents dins
d’una Europa unida. És un
símbol allunyat del poble i
s’ha mantingut ferm des
dels inicis de la llarga èpo-
ca de Franco. Un despropò-
sit, que hi hagi un quilòme-
tre zero al bell mig de la pe-
nínsula. Cada persona ha
de poder tenir el seu quilò-
metre zero on li doni la ga-
na. Madrid el té a la Puerta
del Sol com a demostració
d’un poder que Espanya
surt de la Puerta del Sol.
“Quan plou a Madrid, plou
a tot Espanya”... Encara que
no sigui veritat. Malgrat
que el quilòmetre zero està
mal col·locat. Les eleccions
d’avui a Madrid poden re-
percutir en tots i fer-se
efectiu el quilòmetre zero.
El PP veu el 4-M com l’inici
de la remuntada per tot Es-
panya a conseqüència de la
forta baixada de Cs i l’im-
pacte atractiu d’Isabel Díaz
Ayuso, a qui fa il·lusió ser
presidenta de la comunitat
com a palanca per a temes
majors. Si el PP puja a Ma-
drid, el PSOE baixarà i l’es-
querra del PSOE amb Po-
dem haurà de reaccionar
per no perdre bous i esque-
lles. Després de les elec-
cions de Madrid, Sánchez
no podrà mirar Cs per pro-
vocar els partits que el van
votar per a la investidura.
Haurà de recordar que en
bona part és president grà-
cies als partits catalans.
Cal recordar que encara
està pendent d’afrontar el
conflicte català, començant
amb la reforma del delicte
de sedició i els indults als
presos del procés, que més
aviat que tard han de pas-
sar pel Consell de Minis-
tres. Avui, caldrà tenir l’ull
posat al quilòmetre zero...
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OPINIÓ

Quilòmetre
zero

Lluís
Falgàs

En el joc de donar tombs a
hipòtesis eventuals per
acabar-se quedant allà on
eren en què s’ha convertit
la negociació entre ERC i
Junts, els uns i els altres
van embeinar-se ahir ulti-
màtums i alternatives a un
govern de coalició per re-
conèixer que els seus es-
forços es concentraran en
els pròxims dies a tancar
un acord de legislatura que
inclogui compartir exe-
cutiu. Els republicans, que
havien posat l’1 de maig
com a “data límit” per tan-
car un pacte abans d’ex-
plorar amb els mateixos
socis les possibilitats d’in-
vestir Pere Aragonès i
constituir un govern en so-
litari, van admetre que
han “aparcat” aquesta
idea pel “punt d’inflexió”
que asseguren que va su-
posar la reunió al màxim
nivell de dissabte a la presó
de Lledoners, la segona en
quatre dies.

“Hem constatat que hi
ha un canvi de tendència”,
justificava la secretària ge-
neral adjunta d’ERC, Mar-
ta Vilalta, que tanmateix
no concretava en què ba-
sava l’afirmació, més enllà
“d’haver-se desencallat al-
guns temes que havien es-
tat un escull” i de la “pre-
disposició” al pacte i la “vo-
luntat negociadora molt
positiva” detectada en
Junts, a qui així concedia
un nou “marge” per tancar
l’entesa. Vilalta evitava po-
sar noves dates límit, però
advertia que seria una “ir-
responsabilitat” esgotar el
termini. “En les pròximes
hores podríem avançar
cap al principi d’acord de
manera global”, aventura-
va, i fins i tot parlava “d’ho-
res o dies” per convocar-se
el ple d’investidura, des-
prés que al matí la presi-
denta del Parlament, Lau-
ra Borràs, digués a l’ACN
que no se’l planteja encara,
però que pot anar ràpid
quan es desencalli l’acord
perquè farà per telèfon la
preceptiva tanda de con-
sultes prèvia. Borràs tam-

bé va descartar presentar
el socialista Salvador Illa,
que ahir es va tornar a pro-
posar i va exigir que aques-
tes trobades siguin en per-
sona. “Han perdut el sentit
del ridícul, els hauria de
caure la cara de vergonya”,
deia sobre la falta d’acord
entre ERC i Junts.

Els juntaires, que van

ser els primers a plantejar
fa unes setmanes l’alterna-
tiva de votar Aragonès i
quedar-se a l’oposició, tam-
bé admetien ahir que l’úni-
ca opció que hi ha ara sobre
la taula és un govern de co-
alició, en què treballen des
de fa setmanes. Això sí,
parlaven de “continuïtat”
en unes converses que van

avançant i negaven que
dissabte hi hagués cap
punt d’inflexió. “Potser és
una manera de justificar
un ultimàtum que només
hi era a través dels mitjans,
i que ja no hi és”, etzibava la
vicepresidenta, Elsa Arta-
di, que refredava la immi-
nència d’un acord perquè
encara veu “multitud de

punts oberts”. JxCat insis-
teix a no marcar-se termi-
nis més enllà del 26 de
maig, data límit per a una
investidura, i continua re-
clamant un acord amb la
màxima concreció. “És
una obvietat que és qüestió
de dies, però no sé si són
tres o vint-i-tres”, responia
Artadi, que afegia, a més,
un nou factor a l’equació:
les bases de Junts, a les
quals l’executiva d’ahir va
acordar sotmetre l’acord a
què s’arribi amb ERC, sigui
quin sigui, en una votació
telemàtica perquè el ratifi-
quin. Artadi evitava donar-
ne detalls i ho deslligava del
congrés extraordinari del
cap de setmana vinent, en
què Junts ratificarà Anna
Erra en la presidència del
consell nacional i en què
s’ha de votar el defensor
dels drets dels afiliats.

Després d’uns dies de
reflexió de Junts, ERC es-
tava pendent de rebre res-
posta ahir per escrit a la
proposta d’estructura de
govern que li va presentar
en la primera reunió a Lle-
doners dimarts passat.
Aquesta setmana els uns i
els altres continuaran fent
una “feina intensa” i, des-
prés de tancar el programa
de govern en l’àmbit social,
tenen previst un calendari
de reunions sectorials en
l’àmbit econòmic, de terri-
tori i institucional, que en-
globa interior, justícia, ex-
teriors o administracions.
Queda pendent també la
carpeta estratègica, ja que,
tot i que ERC deia ahir que
aquest espai “no ha estat
mai un escull”, Artadi ad-
vertia que “no està tanca-
da”, ja que hi ha molts ele-
ments i “hi ha d’haver una
coherència entre tots”, in-
closa una “coordinació glo-
bal” a tot arreu on l’inde-
pendentisme faci acció po-
lítica.

ERC va reiterar ahir que
l’acord programàtic que
està negociant amb Junts
és “compatible” amb el que
té signat amb la CUP, que
va lamentar al seu torn que
encara no hi hagi govern
per “atendre les urgències”
del país. ■

Òscar Palau
BARCELONA

a Vilalta veu un “punt d’inflexió” en la reunió de dissabte i aparca la idea d’explorar alternatives en
veure a prop l’acord a Artadi refreda la imminència d’un pacte, que es posarà a votació de les bases

ERC i Junts es concentren a
tancar un govern de coalició

“Dissabte hi va haver
un punt d’inflexió en
la direcció adequada.
Constatem que Junts
necessita un marge
més de temps”
Marta Vilalta
SECRETÀRIA GRAL. ADJUNTA D’ERC

“No tenim la sensació
que hagi passat res
extraordinari abans o
després de l’1 de maig,
hi ha una continuïtat
en la feina diària” 
Elsa Artadi
PORTAVEU DE JXCAT

“Sembla que
Aragonès no és ni tan
sols capaç de complir
la seva paraula
(d’explorar noves vies
passat l’1 de maig)”
Joan Mena
PORTAVEU DE CATALUNYA EN COMÚ

Els equips negociadors d’ERC i Junts sortint de la presó de Lledoners dimarts passat ■ EFE
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Les frases

El portaveu de Catalunya en
Comú, Joan Mena, va instar
ahir ERC a iniciar amb ells les
“noves vies d’exploració” per
a la investidura que havia
anunciat si no arribava a un
pacte de govern amb Junts l’1
de maig, i va recordar que
comparteixen amb ells mol-

tes mesures socials i la neces-
sitat d’una resolució dialoga-
da al conflicte polític. “Tenim
predisposició per poder ne-
gociar un govern alternatiu”,
indicava, tot i que lamentava
que duen temps esperant una
trucada d’ERC. Precisament
ahir, els comuns es van afegir

a una proposta de resolució
conjunta que van presentar
ERC, Junts i la CUP per dema-
nar que la iniciada el 6 de de-
sembre del 1932 es consideri
la I Legislatura del Parlament,
i que l’actual passi així a iden-
tificar-se com la XIV Legisla-
tura, i no la XIII.
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Demanen el canvi en la numeració de les legislatures
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Xavier Pellicer Diputat de la CUP

GOVERN · “No farem de crossa del desgovern d’anys anteriors, però no descartem implantar polítiques valentes si es passa
de les paraules als fets” PROPOSTA · “Ni taula de diàleg ni DUI: cal la conquesta de drets socials i nacionals” ACORDS · “Amb
Junts ja hem parlat de la renda bàsica i ens han dit que també són partidaris de mesures d’emergència pactades amb ERC”

Emma Ansola
BARCELONA

avier Pellicer és un dels
nou diputats que for-
men part del grup par-
lamentari de la CUP, i

també integra l’equip negocia-
dor que va arribar a un acord
amb ERC.

Quin paper té ara la CUP en
l’actual escenari de negocia-
cions entre ERC i Junts?
Nosaltres partim de la base que
en aquesta crisi quàdruple que
vivim és important que, al més
aviat possible, es deixi enrere
el cicle de desgovern dels dar-
rers tres anys. En aquest sentit,
pensem que el nostre pacte
amb ERC fixa uns mínims per
avançar, un fet que és impres-
cindible per al país i per a les
agendes social i nacional. Per
això, intentem que el nostre pa-
per sigui proactiu amb Junts i
amb ERC, i també amb els co-
muns, tot i que la implicació
és menor per la situació en què
ells s’han col·locat.

Com valoreu aquestes negocia-
cions entre ERC i Junts?
No volem entrar en aquest tac-
ticisme negociador. En una crisi
tan greu com l’actual, el que es-
tan oferint no és el millor espec-
tacle i, per tant, els instem a ini-
ciar un nou cicle. Ara toca pen-
sar en cimeres de país i no pas
en cimeres de partits. Pensem
que és el moment de treballar
en el marc de la conquesta de
drets i no en discussions parti-
distes amb una finalitat que
ens costa d’entendre.

Les mesures que vau signar
amb ERC són vives per a l’ac-
tual govern en funcions o fins
que no hi hagi legislatura són
en un calaix?
Són vives i s’hi està treballant
amb ERC i també amb Junts,
amb qui ens vam reunir la set-
mana passada per tractar la
proposta de renda bàsica.
Quant a mesures que volem

X

“Toca pensar en cimeres
de país, i no pas de partits”

destinar a aturar hemorràgies
com els desnonaments, l’ús de
bales de foam, el paper de la Ge-
neralitat com a acusació parti-
cular de causes independentis-
tes i l’aplicació de la llei mordas-
sa, hi estem treballant en una
taula a tres amb ERC i Junts,
que també ens ha manifestat la
voluntat que hi hagi canvis en
aquests àmbits, perquè saben
que és una necessitat i un con-
sens de país que cal resoldre en
aquesta legislatura.

Per què no negocien la seva en-
trada al govern?

Aquest és un acord de mínims
per iniciar la legislatura, res
més. Ara bé, no renunciem a
agafar els rols necessaris per ti-
rar endavant polítiques socials i
nacionals valentes, però per fer-
ho cal passar de les paraules als
fets, perquè venim d’una situa-
ció de desgovern i de retrocés
en drets nacionals i socials. Ai-
xí, quan comencem a veure que
la resta de forces volen real-
ment avançar en aquests drets,
tenint en compte que l’actual
govern en funcions està fent ab-
solutament el contrari, podrem
platejar-nos quins rols agafem

en cada moment. En tot cas, la
generositat que nosaltres hem
practicat per obrir aquest nou
cicle és la que demanem a la res-
ta per poder començar la legis-
latura ara. El que tenim clar és
que no oferirem confiança cega
des del minut zero. Ajudem a
obrir el cicle, però no farem de
crossa del desgovern dels dar-
rers tres anys.

L’acord inclou una avaluació al
cap de dos anys. Fins llavors ho
mirareu tot des de la barrera?
Passats dos anys, hi ha d’haver
una avaluació general de

l’acord. Això no vol dir que fins
d’aquí a dos anys no fem res.
Al contrari, pensem que cal ava-
luar-lo des d’ara mateix, i més
quan hi ha elements que no de-
penen de la tasca del govern o
del Parlament, com, per exem-
ple, la taula de diàleg. Nosaltres
no ens la creiem, i ha estat un
èxit poder-la limitar en el temps
per anar treballant altres esce-
naris quan aquesta taula no
tingui cap èxit polític. Així que
abans dels dos anys poden pas-
sar moltes coses.

Quina és la vostra proposta?
Volem obrir un nou escenari.
Som nou diputats i som cons-
cients de les nostres limita-
cions, però pensem que la solu-
ció no és ni la taula de diàleg ni

una declaració d’independèn-
cia, sinó la conquesta de drets
socials i nacionals. Cal portar
als límits legals el marc autonò-
mic i estatal a través d’aquesta
conquesta i acumular forces i
mobilitzacions per situar-nos
en un escenari similar a l’1 i al
3 d’octubre del 2017. És la nos-
tra proposta i l’oferim a la resta,
i estem en espera que la resta
de forces ens plantegin quines
són les seves i, de moment, no
les veiem. O no les saben, o no
les volen concretar, però con-
fiança cega en unes forces que
van protagonitzar el desgovern
d’anys anteriors, no. ■

Activisme
amb escó
Xavier Pellicer
(Sabadell, 1983)
ha estat imatge
habitual els dar-
rers anys d’Aler-
ta Solidària, l’or-
ganització de
l’esquerra inde-
pendentista que
ofereix recursos
jurídics a totes
les persones re-
presaliades per
causes políti-
ques. Sociòleg
de formació, és
membre de la
CUP des del
2012, però el seu
activisme és ex-
tens: és membre
del Casal Inde-
pendentista Can
Capablanca de
Sabadell, de l’As-
semblea d’Oku-
pes, de l’Assem-
blea pel Dret a
un Habitatge
Digne, de la Pla-
taforma Antifei-
xista i del Movi-
ment Popular.
■ J. RAMOS

El diputat Xavier Pellicer, ahir al Parlament ■ JUANMA RAMOS

❝El nostre acord amb
ERC es limita a poder
iniciar al més aviat
possible aquesta
legislatura, res més



EL PUNT AVUI
DIMARTS, 4 DE MAIG DEL 202112 | Nacional |

Un dels tantíssims tòpics
que envolten la política as-
severa que, en aquest àm-
bit, no hi ha casualitats
que valguin. Res del que es
diu o es fa acostuma a ser a
l’atzar i, potser per això, el
PSC va presentar ahir una
proposta per “refundar”
els mitjans de comunica-
ció públics, en un moment
en què la discussió sobre la
renovació dels seus òrgans
rectors no trigarà a agafar
vivacitat un cop passades
les eleccions al Parlament.
Per començar, doncs, a
alimentar el debat, i cons-
cients que el resultat dels
comicis els donarà una po-
sició de pes quan toqui
parlar-ne, els socialistes
han elaborat un docu-
ment de 37 planes que, a
través de dotze propostes,
planteja pràcticament
una redefinició global del
funcionament de TV3 o
Catalunya Ràdio. “Cal que
aquests mitjans siguin de
tots i cal un esforç per mi-
llorar-los i perquè tinguin
viabilitat en el futur”, va
resumir ahir la portaveu
parlamentària del partit,
Alícia Romero, durant la
roda de premsa en què es
va donar a conèixer l’infor-
me.

La diagnosi que fa el
PSC és que, a partir del
2011, tant la televisió com
la ràdio pública han entrat
en un procés de “desgavell i
decadència” que les ha dut
a convertir-se en “un alta-
veu de continguts inde-
pendentistes cada vegada
més radicalitzats”. Per re-
vertir-ho, en la seva pro-
posta demanen d’entrada
“restablir les missions de
servei públic que la llei [...]
encomana a la Corporació
Catalana de Mitjans Au-
diovisuals” amb el propòsit
de garantir “la transmissió
d’una informació veraç,
objectiva i equilibrada, res-
pectuosa amb el pluralis-
me polític, social i cultu-
ral”. Igualment, també ins-

ten a “renovar els òrgans
de govern de la CCMA i del
Consell de l’Audiovisual” a
partir dels criteris que fixa
la llei. Tant aquest punt
com l’anterior els socialis-
tes els consideren quasi in-
negociables.

Elaborar un pla integral
per a la transició digital
d’aquests mitjans, aprovar
un nou contracte progra-
ma –això està pendent des
del 2010– o fer diferents
reestructuracions organit-
zatives perquè tant TV3
com Catalunya Ràdio es

puguin adaptar als nous
reptes tecnològics, opera-
tius o informatius que de-
manarà el sector són altres
propostes. De la mateixa
manera, el document del
PSC també parla de con-
tinguts, de “reconstruir els
vincles de confiança amb el
conjunt de la societat cata-
lana”, o de constituir una
“plataforma de serveis
over-the-top (OTT), amb
participació de tots els ope-
radors públics de l’Estat”
que tingui com a propòsit
oferir “un catàleg de con-

tinguts VoD (video-on-de-
mand), que mostri la ri-
quesa dels pobles d’Espa-
nya i ens permeti aprofun-
dir en la visió federal de
l’Estat”. Finalment, també
aposten per enfortir els
mecanismes de control in-
tern, com ara el Consell As-
sessor de Continguts i Pro-
gramació. Tota aquesta
llista de suggeriments, se-
gons els socialistes, està
ara oberta a les aporta-
cions que puguin fer pro-
fessionals i altres par-
tits. ■

El PSC vol “refundar” uns
mitjans públics que veu al
servei del sobiranisme
a El partit veu prioritari renovar els òrgans de govern de TV3 i Catalunya Ràdio
a També proposa que els continguts mostrin “la riquesa dels pobles d’Espanya”

Francesc Espiga
BARCELONA

Independentment de les pro-
postes que un pugui tenir al
cap, l’actualitat del moment
no perdona i, des del punt de
vista polític, la investidura del
qui ha de ser el nou president
continua absorbint quota de
pantalla. Sobre això, el PSC va
demanar ahir a la presidenta
del Parlament, Laura Borràs,
que comenci la roda de con-

Salvador Illa conversant amb Pere Aragonès després de l’últim ple al Parlament ■ EFE

sultes per anar a una investi-
dura, “més enllà de si hi ha
acord o no” entre ERC i JxCat.
“No és just que Borràs estigui
esperant si [Aragonès] té els
suports”, va manifestar la por-
taveu parlamentària dels so-
cialistes, Alícia Romero, que
va insistir en la proposta que
Salvador Illa pugui aspirar a la
presidència ja que “no està

garantit que ningú tingui els
68 diputats necessaris”. Per
Romero, el candidat d’ERC,
Pere Aragonès, “ha perdut to-
ta la credibilitat” en les nego-
ciacions amb Junts i “cada
dia està més debilitat”, i va cri-
ticar que “un dia es parli d’ul-
timàtum i l’endemà es digui
que estan a punt d’arribar a
l’acord”.
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Els socialistes insisteixen a voler investir Illa

Sota el títol Entre el dolor i
l’esperança, l’expresident
de la Generalitat Jordi Pu-
jol narra en un llibre, que
es publicarà el 2 de juny, la
seva situació personal des
que va confessar que tenia
un compte amb diners
ocults a Andorra, a més de
les conseqüències del pro-
cés judicial que es va ence-
tar des d’aleshores. Edita-
da per Proa, i escrita a par-

tir d’una entrevista feta
pel periodista Vicenç Villa-
toro, l’obra és també una
reflexió sobre el procés in-
dependentista i la reacció
de l’Estat, el llegat polític
de Pujol i com a viscut en
primera persona les cau-
ses als tribunals que afec-
ten la família de l’exman-
datari. Segons han expli-
cat els editors a través
d’un comunicat, en aquest
relat Pujol exposa el seu
sentiment de culpa i la se-
va petició de perdó, encara
que també fa “afirmació
d’uns ideals i uns valors” i
expressa “la seva visió so-
bre el que caldria fer col-
lectivament en un futur
immediat”. ■

Redacció
BARCELONA

a L’obra, en format
entrevista amb Vicenç
Villatoro, sortirà a la
venda el 2 de juny

Pujol aborda en un
llibre la confessió i el
seu procés judicial

El jutge del Tribunal Supe-
rior de Justícia de Catalu-
nya (TSJC) Jordi Seguí ha
assumit la causa contra la
presidenta del Parlament,
Laura Borràs, que fins ara
investigava el Suprem, per
la suposada adjudicació ir-
regular de contractes quan
dirigia la Institució de les
Lletres Catalanes.

Segons va informar ahir
el TSJC, la causa ha recai-
gut per torn de reparti-
ment en el jutge Seguí, que
n’ha donat trasllat a la fis-
calia perquè es pronunciï
sobre si aquesta sala és la
competent per investigar
la presidenta del Parla-
ment. El 12 d’abril passat
el Tribunal Suprem, que
tenia la causa de Borràs
perquè era aforada davant
l’alt tribunal espanyol en
ser diputada de JxCat al
Congrés, la va derivar al
TSJC, en obtenir l’acta de
diputada a la cambra el
14-F.

Al Suprem, Borràs no va
declarar fins que s’hi incor-
porés un informe pericial.
En la causa, oberta pels de-
lictes de malversació, pre-
varicació, falsedat docu-
mental i frau a l’adminis-
tració, s’investiga si la pre-
sidenta del Parlament va
adjudicar de manera frau-
dulenta a un amic divuit
contractes de programa-
ció informàtica per valor
de 259.863 euros quan di-
rigia la ILC, entre el 2013 i
el 2017, fraccionant-los i
falsificant els pressupos-
tos dels expedients. ■

El TSJC assumeix
la investigació de la
presidenta Borràs

Redacció
BARCELONA

a El jutge Seguí
és l’instructor
d’aquesta causa per
malversació de fons

Laura Borràs, proclamada
presidenta ■ JUANMA RAMOS
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